
ترافیک البرز، بحرانی   فراتر از تحمل؛  ترافیک البرز، بحرانی   فراتر از تحمل؛  

فرسودگیناوگانیافراموشیبرنامهریزی؟فرسودگیناوگانیافراموشیبرنامهریزی؟

بحرانی که جدی گرفته نمی  شود؛بحرانی که جدی گرفته نمی  شود؛

صدایخاموشاعتراضبهآلودگیصوتیصدایخاموشاعتراضبهآلودگیصوتی

روایتی از وعده های خاک خورده؛روایتی از وعده های خاک خورده؛

تلاشهایآخر
برایماندن

یک کلاس، دو جهان؛یک کلاس، دو جهان؛

چهرۀ دوگانۀ آموزش در ایرانچهرۀ دوگانۀ آموزش در ایران

روزنامه

قیمت: 5000 تومان پنج شنبه 8 آذر ماه 1403 شماره 1694



2 رویدادپنج شنبه 8 آذر 14۰۳      شمارگان 1694

شبکه خبری وابسته به دولت روسیه از دستور مقام های آلمانی به منظور تعطیل شدن دفتر این شبکه در شهر برلین و ترک آلمان 
از سوی خبرنگاران این دفتر خبر داد.

»ایوان بلاگوی« کارمند دفتر شبکه خبری »چنل وان« در روسیه در یک برنامه زنده در این شبکه اعلام کرد مقام های برلین به او و 
»دیمیتری وولکوف« کارمند دیگر دفتر این شبکه در آلمان به بهانه »به خطر افتادن امنیت ملی« دستور داده اند خاک آلمان را در 
نیمه اول دسامبر ترک کنند. او عنوان کرد، یک گزارش ۱۰ صفحه ای برای دفتر این شبکه در برلین ارسال و در آن توضیح داده شده 

که این تصمیم را مقام های آلمان بر مبنای تحریم های اتحادیه اروپا علیه روسیه گرفته اند.

آلمان خبرنگاران رسانه دولتی روسیه را اخراج کرد

یک کلاس، دو جهان؛

چهرۀ دوگانۀ آموزش در ایران
داستان جلد

وقتی حرف از آموزش می شود، نخستین تصویری که به ذهن 
متبادر می شود، احتمالا کلاس درسی با نیمکت های مرتب، 
تخته ای تمیز، و معلمی مصمم و مشغولِ آموزش به گروهی 
از دانش آموزان است. اما در واقعیت، این تصویر در بسیاری 
از مناطق محرومِ ایرانِ عزیزمان، بیشتر شبیه یک رؤیا است! 
مخصوصاً برای مناطقی که در حاشیه توجه دولت قرار دارند. 
از  آموزشی میان مناطق شهری و روستایی یکی  تبعیض 
عمیق ترین شکاف های نظام آموزشی کشور است که همچنان، 
با وجود تمام شعارها و وعده ها، شوربختانه پابرجا مانده است.

کلاس هایی که نفس نمی کشند
به عمق مناطق روستایی سفر کنید، خواهید دید که  اگر 
بسیاری از مدارس چیزی بیش از یک ساختمان فرسوده با 
دیوارهای ترک خورده نیستند. کلاس ها اغلب فاقد سیستم 
گرمایشی یا سرمایشی استاندارد هستند. دانش آموزان گاهی 
روی زمین می نشینند، چرا که نیمکت ها به تعداد کافی وجود 
ندارد یا وضعیت شان به قدری نامناسب است که عملاً قابل 
استفاده نیستند. حالا این شرایط را مقایسه کنید با مدارسی 
که در مناطق برخوردار شهری می بینیم؛ کلاس های هوشمند، 
آموزشی،  منابع  از  پر  کتابخانه هایی  مجهز،  آزمایشگاه های 
و معلمان با بالاترین سطح تخصص. این تفاوت ها تنها به 
زیرساخت ها ختم نمی شود. در حالی که دانش آموزان مناطق 
شهری به راحتی به معلمان متخصص دسترسی دارند، در 
است.  همیشگی  چالشی  معلم  کمبود  روستایی  مناطق 
بسیاری از معلمان حاضر به کار در این مناطق نیستند یا 
تنها به صورت پاره وقت در این مناطق حضور دارند. نتیجه چه 
می شود؟ دانش آموزان روستایی، با استعدادهایی که شاید 
حتی از همتایان شهری خود برتر باشد، هیچ گاه فرصت بروز و 

شکوفایی پیدا نمی کنند.
یکی از بزرگ ترین مشکلات نظام آموزشی در مناطق محروم، 
نبود معلمان با تجربه و ثابت است. معلمانی که به این مناطق 
اعزام می شوند، اغلب به دلایل مختلف از جمله نبود امکانات 
رفاهی، حقوق پایین، یا دوری از خانواده، مدت زیادی دوام 

نمی آورند. این چرخه ناپایدار باعث می شود که کیفیت آموزش 
به شدت پایین بیاید. چگونه می توان انتظار داشت دانش آموزی 
که هر سال معلمی جدید دارد و با روش های متفاوتی آموزش 
می بیند، به همان سطحی از یادگیری برسد که دانش آموزی 
در یک مدرسه شهری با معلمان ثابت و مجرب دست پیدا 

می کند؟
به عبارتی، این تبعیض مثل مسابقه ای است که در آن، برخی 
از بازیکنان با دست های بسته وارد زمین می شوند. عدالت، در 

این شرایط، چیزی جز یک شوخی تلخ نیست.
فرار مغزها، از کلاس های روستایی

یکی از تلخ ترین پیامدهای این نابرابری، مهاجرت نخبگان 
آموزشی است. دانش آموزان با استعداد روستایی، در جستجوی 
آینده ای بهتر، به شهرها مهاجرت می کنند. اما این مهاجرت ها 
تشدید  را  روستاها  در  انسانی  نیروی  کمبود  بحران  نه تنها 
می کند، بلکه هویت محلی این مناطق را نیز تضعیف می کند. 
این است که جوانانی که می توانستند  چه کسی مسئول 
چراغی برای آینده روستا باشند، به حاشیه رانده شده و در 

پیچ وخم سیستم آموزشی ناکارآمد گم شوند؟
آموزشی  توسعه  برای  که  بودجه ای  آیا  اینجاست:  پرسش 
کشور اختصاص داده می شود، به طور عادلانه توزیع می شود؟ 
پاسخ، متأسفانه، منفی است. سهم مناطق محروم از بودجه 
آموزشی کشور معمولاً کمتر از نیاز واقعی آن  هاست. حتی 
وقتی بودجه ای برای بهبود وضعیت این مناطق تخصیص داده 
می شود، فساد اداری و ناکارآمدی مدیریتی مانع از رسیدن این 

منابع به دست افراد نیازمند می شود.
در این شرایط، مدارس روستایی با حداقل امکانات دست وپنجه 
نرم می کنند، در حالی که در برخی مناطق شهری، مدارس 
خصوصی با شهریه های سرسام آور از امکاناتی برخوردارند که 
بیشتر شبیه دانشگاه های پیشرفته است. آیا این همان عدالت 

آموزشی است که در قانون اساسی ایران وعده داده شده؟
کودکانی که قربانی می شوند

از  بارها  و  بارها  که  تبعیضی  این  که  کرد  فراموش  نباید 
آمارها خلاصه  تنها در کلمات و  می نویسیم و می گوییم، 
نمی شود؛ پشت هر عدد، کودکی است که رؤیاهایش به خاطر 

نبود امکانات، معلم خوب، یا حتی یک کتاب ساده از بین 
می رود. کودکانی که مجبورند کیلومترها پیاده روی کنند تا به 
مدرسه برسند، یا آن  هایی که به دلیل نبود معلم، هفته ها بدون 
کلاس درس می مانند. این کودکان آینده کشور هستند، اما در 
حال حاضر، آینده ای جز محرومیت پیش روی خود نمی بینند.
برای کاهش تبعیض آموزشی میان مناطق شهری و روستایی، 
نیاز به سیاست های عملی و جامع است. اولین گام، توزیع 
عادلانه بودجه آموزشی است. دولت باید تضمین کند که سهم 
هر منطقه بر اساس نیاز واقعی آن تعیین شود، نه بر اساس 
نفوذ یا ارتباطات مدیران محلی. همچنین، ایجاد مشوق هایی 
از  یکی  می تواند  محروم  مناطق  به  معلمان  جذب  برای 
راهکارهای مؤثر باشد. این مشوق ها می توانند شامل افزایش 
حقوق، فراهم کردن امکانات رفاهی، یا حتی اولویت بندی 
در ارتقای شغلی باشند. از سوی دیگر، استفاده از فناوری 
نیز می تواند به کاهش این شکاف کمک کند. سیستم های 
محتواهای  ارائه  و  آنلاین،  کلاس های  دور،  راه  از  آموزش 
دیجیتال می توانند به دانش آموزان مناطق محروم دسترسی به 

معلمان و منابع باکیفیت را فراهم کنند.
در نهایت، عدالت آموزشی یک حق است، نه یک امتیاز. اگر 
بخواهیم آینده ای روشن برای کشور بسازیم، باید همین حالا 
برای رفع تبعیض های موجود دست به اقدام بزنیم. آموزش، 
نه تنها سنگ بنای توسعه هر جامعه ای است، بلکه ابزاری برای 

کاهش نابرابری های اجتماعی و اقتصادی است.
کلاس های درس در روستاها نباید مکانی برای از بین رفتن 
رؤیاها باشد؛ آن  ها باید سکویی برای پرواز باشند. وقت آن 
رسیده است که تصمیم گیران ما، فارغ از وعده های تکراری، 

واقعاً برای اجرای عدالت در نظام آموزشی اقدام کنند.

با آمدن ترامپ؛

سرنوشت طرح های 

جاسوسی آمریکا 

از روسیه چه می شود؟

روزنامه گاردین در یادداشتی با اشاره به تلاش آژانس های اطلاعاتی 
آمریکا برای استخدام جاسوس روس، آینده این طرح را با آمدن 
»دونالد ترامپ« و معرفی گزینه  جنجالی وی برای پست امنیت ملی 

را در هاله ای از ابهام توصیف کرد.
این روزنامه پرشمارگان انگلیسی، آژانس اطلاعاتی آمریکایی در سه 
سال گذشته از جنگ اوکراین تلاش کرده اند با ترغیب روس های 
ناراضی از درگیری جاری، آن  ها را به عنوان جاسوس دوگانه به 

استخدام سازمان سیا درآورند.
این روزنامه می نویسد: در سه سال گذشته، سازمان سیا یک برنامه 
تبلیغاتی غیرعادی و جسورانه را به اجرا درآورد و تلاش کرد بر اساس 
آن روس هایی را که در داخل دولت کشورشان مشغول به کار هستند 
و یا کارمندان سرویس های امنیتی مسکو را به ماموران دوگانه 

تبدیل کند.
در راستای همین تلاش، سیا با تهیه برخی ویدئوها، همکاری با 
آژانس مخفی آمریکا را گزینه ای میهن پرستانه برای مقامات ناراضی 

از دولت ولادیمیر پوتین و جنگ در اوکراین معرفی می کند.
گاردین در عین حال یادآور می شود: اما روس هایی که جذب چنین 
برنامه ای شوند، پس از ماه ژانویه )پس از برگزاری مراسم تحلیف 
دونالد ترامپ( با واقعیت ژئوپلیتیکی بسیار متفاوتی روبرو می شوند.

به اعتقاد نویسنده این مطلب، با بازگشت دوباره ترامپ به کاخ سفید، 
چنانچه رئیس جمهوری منتخب ایالات متحده همان سیاست دولت 

پیشین خود را دنبال کند، به دنبال اتحاد با روسیه خواهد بود.
گاردین سپس به انتخاب تولسی گابارد به عنوان مدیر امنیت ملی 
اشاره کرده و می افزاید: اظهارات این چهره در مورد سیاست خارجی 
در سال های اخیر، از جمله اشاره وی به »نگرانی های امنیتی مشروع 
روسیه« به عنوان آغازگر حمله به اوکراین، نگرانی هایی را مطرح 

کرده است.
نگارنده، تغییر چشمگیر در سیاست بالقوه در قبال روسیه و اوکراین، 
همراه با نادیده گرفتن نگرانی های ترامپ در مورد امنیت اطلاعات 
طبقه بندی شده را از جمله دغدغه های بالقوه برای هرگونه شهروند 
روسی می داند که پیش از این به دنبال همکاری با آژانس های 

اطلاعاتی آمریکا بوده است.
کالدر والتون مورخ و استاد دانشگاه هاروارد در گفت وگو با گاردین 
استدلال می کند: اگرچه ما نمی دانیم که چنین استخدامی اساسا 
صورت گرفته است یا خیر، اما این راهبرد در میان آژانس های 

امنیتی به طور قطع وجود داشته است.
اما اینکه چه تعداد روس در سالهای اخیر ممکن است به این 
برنامه پیوسته باشند، اطلاعات بسیار محرمانه ای است و همه 
نوع تدابیری برای حفاظت از هویت هر کدام از افراد در سیا 
وجود دارد. با این حال چنانچه ترامپ به عنوان رئیس جمهوری 
اطلاعاتی در این خصوص بخواهد در اختیارش قرار می گیرد و 

این حق اوست.
سال گذشته ویلیام برنز مدیر سیا در اظهاراتی با تائید تلویحی این 
استخدام ها گفت که نهاد متبوعش فرصتی طلایی داشته تا روس 

های سرخورده از جنگ اوکراین را بکار گیرد.
ریچارد مور رئیس سرویس اطلاعات مخفی بریتانیا موسوم به ام 
آی-۶ در سال ۲۰۲۲ در اظهاراتی بی سابقه گفت: »درهای ما همیشه 
باز است«. وی در این سخنان حمله روسیه به اوکراین را به حمله 
اتحاد جماهیر شوروی به پراگ در سال ۱۹۶۸ تشبیه کرد و افزود: »آن 
لحظه ای بود که تعدادی از روس ها تصمیم گرفتند. زمان آن است 

به سیستم خود حمله کنند«.
استاد دانشگاه هاروارد نیز در بخش دیگری از گفت وگوی خود تاکید 
کرد: »من فکر می کنم دولت ترامپ احتمالا اسرار مربوط به این 

نیروها را به خطر اندازد«.

بین  الملل

یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید صمد 

چهار راهی« که 11 اسفند 
62 به مقام شامخ 

شهادت نائل گشت، 
گرامی باد

مهدی تیموری

سخنگوی دولت ضمن تشریح مصوبات هیأت دولت 
با  کرد،  اعلام  کشور  وزیر  که  نکته ای  براساس  گفت: 
انتصاب استاندار کرمانشاه ۲۹ استاندار تا امروز منصوب 

شدند و دو نفر از استانداران در مسیر اداری قرار دارند.
فاطمه مهاجرانی روز گذشته در حاشیه جلسه هیأت 
گرامیداشت هفته  در جمع خبرنگاران ضمن  و  دولت 
بسیج، گفت: طبق روال معمول در ابتدای جلسه هیأت 
دولت هر کدام از اعضای کابینه وقتی را می گیرند و 
موضوعی را مطرح می کنند. یکی از موضوعاتی که پررنگ 
است، میزان وقتی است که رئیس جمهور برای حوزه 
آموزش و پرورش صرف می کنند و جزو موضوعاتی است 
که جا دارد روی آن توجه ویژه صورت بگیرد، با توجه به 
اینکه هم در حوزه فضای فیزیکی مدارس و هم برای 

حوزه محتوایی ایشان کار ویژه انجام می دهند.
وی افزود: امروز همچنین توضیح وزرای نفت و نیرو را 

درباره حضورشان در مجلس را داشتیم.
سخنگوی دولت بیان کرد: همچنین موضوع انتصاب 
استاندار کرمانشاه مطرح شد که منوچهر حبیبی به عنوان 

براساس نکته ای که وزیر کشور  انتخاب شد.  استاندار 
اعلام کرد با انتصاب استاندار کرمانشاه، ۲۹ استاندار تا 
از استانداران در مسیر  نفر  امروز منصوب شدند و دو 
اداری قرار دارند؛ امیدوار هستیم هرچه زودتر شاهد این 
باشیم که همه استان ها با استاندارانی که تعیین تکلیف 

شده اند کار خودشان را ادامه دهند.
مهاجرانی با اشاره مصوبات امروز هیأت دولت، بیان کرد: 
امروز در جلسه هیأت دولت، برگزاری تور نمایشگاهی در 
شهر سینکیانگ چین در راستای وظایفی که وزارتخانه 
میراث فرهنگی، گردشگی و صنایع دستی دارد مصوب 
شد و این موضوعی بود که نیاز به تصویب هیات دولت 
داشت زیرا هر شی  تاریخی و میراثی طبق اسنادی که 
نیاز  شود  خارج  کشور  از  بخواهد  اگر  است،  کشور  در 
تور  این  مدتی  برای  لذا  دارد،  دولت  به مصوبه هیات 

گردشگری ادامه پیدا خواهد کرد.
وی گفت: یکی دیگر از موضوعاتی که در جلسه امروز 
تسهیلات  آیین نامه سقف  شد،  تصویب  دولت  هیأت 
روستاها  در  مسکن  نوسازی  و  بهسازی  ویژه  طرح 

و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر بود که با اصلاحاتی مورد 
تصویب قرار گرفت.

سخنگوی دولت افزود: موضوع دیگر، آیین نامه اجرایی 
موضوع  هفتم،  ساله  پنج  برنامه   ۱۰۷ ماده  الف  بند 
اتصال مراکز داده اصلی و پشتیبان دستگاه های اجرایی 
به زیرساخت یکپارچه ابری دولت هوشمند با تعدادی 

اصلاحات جزئی بود که مورد تصویب قرار گرفت.
مهاجرانی اظهار کرد: موضوع دیگر تکالیف قانونی بود 
که هر کدام از دستگاه های اجرایی برای برنامه هفتم در 
دستور کار دارند که به صورت مشخص در دولت پیگیری 

می شود.
وی بیان کرد: امروز همچنین طرح حق ثبت طرح های 
صنعتی و عضویت در ژنو مورد تصویب قرار گرفت. طبق 
توضیحی که وزیر دادگستری ارائه داد، ما سه نوع حق 
داریم. حق اختراع، حق ثبت تجاری و حق طرح صنعتی، 
در موارد یک و دو عضو بودیم و در سومین مورد هم 
عضو شدیم که کمک می کند به اینکه اوضاع و احوال 

صنعت و به خصوص مخترعان صنعتی ما بهتر شود.

»مهاجرانی«:  تاکنون ۲۹ استاندار انتخاب شدند



پنج شنبه 8 آذر 14۰۳      شمارگان 1694 در شهر3

هر روز صبح وقتی از خانه بیرون می زنید و قصد دارید با 
اتوبوس، تاکسی یا حتی خودروی شخصی تان راهی کار و 
زندگی شوید، احتمالاً با دو موضوع بسیار آشنا مواجه می شوید: 
اولی یک ناوگان حمل ونقل عمومی که انگار از دوران گذشته ای 
جامانده، و دومی ترافیکی که صبر ایوب می خواهد تا بتوانید 
از دل آن عبور کنید. این ها قصه هایی هستند که نه تنها روزمان 
را تلخ می کنند، بلکه آینده ی این استان پرجمعیت را هم 

تحت تأثیر قرار می دهند.

روایت اتوبوس هایی که دیگر توان ندارند
استان البرز، با جمعیت رو به رشد و مهاجرپذیری بی وقفه، 
ناوگان  می برد:  رنج  بنیادی  از یک مشکل  که  مدت هاست 
حمل ونقل عمومی اش آن قدر فرسوده است که دیگر نمی تواند 
است سوار  کافی  باشد.  مردم  روزافزون  نیازهای  پاسخگوی 
یکی از اتوبوس های شهری شوید تا متوجه شوید که وضعیت 
تهویه، صندلی ها و حتی موتور این وسایل نقلیه چقدر فراتر از 

استانداردهای معمول است – البته فراتر به معنای بدتر!
بر اساس آمارهای غیررسمی، بسیاری از اتوبوس های فعال در 
این استان بیش از ده سال عمر دارند و فرسودگی شان دیگر 
برای کسی پنهان نیست. اگر شانس بیاورید و اتوبوسی که به 
موقع سر ایستگاه حاضر شود، پیدا کنید، احتمالاً باید با سر و 
صدای موتور آن کنار بیایید یا برای نشستن، صندلی ای پیدا 

کنید که فنرش بیرون نزده باشد.
این  نیست.  راحتی  تنها یک معضل  اما  ناوگان  فرسودگی 
موضوع ارتباط مستقیمی با افزایش آلودگی هوا و مصرف 
که  فرسوده ای  تاکسی های  و  اتوبوس ها  دارد.  سوخت 
سالانه  نمی کنند،  رعایت  را  زیست محیطی  استانداردهای 
میلیون ها تن گاز گلخانه ای وارد جو می کنند و سهم خود را در 

بحران های زیست محیطی استان ادا می کنند.
همه می دانیم که حمل ونقل عمومی قلب تپنده ی هر شهر و 
استانی است. اگر این قلب درست کار نکند، زندگی مردم مختل 
می شود. در البرز، نوسازی ناوگان حمل ونقل نه یک خواسته 

بلکه یک ضرورت است. اما این ضرورت چگونه باید به مرحله ی 
یکدیگر  همکاری  با  باید  شهرداری ها  و  دولت  برسد؟  اجرا 
بودجه ی لازم را برای جایگزینی اتوبوس های فرسوده و خرید 
ناوگان جدید اختصاص دهند. همچنین، اجرای طرح هایی 
سیستم  روی  فشار  می تواند  مترو  خطوط  توسعه ی  نظیر 
حمل ونقل عمومی را کاهش دهد و کیفیت خدمات را بالا ببرد.
اما بیایید از فرسودگی ناوگان عبور کنیم و به چالشی دیگر 
برسیم که شاید بیشتر مردم البرز هر روز با آن دست و پنجه 
نرم می کنند: ترافیک. کافی است حوالی عصر سری به آزادراه 
کرج-تهران بزنید تا بفهمید این محور چه معنایی برای کلمه ی 
به کندی حرکت می کنند،  که  دارد. خودروهایی  »سنگین« 

رانندگانی که کلافه اند و زمانی که بیهوده تلف می شود.
ترافیک در محورهای اصلی البرز دیگر به یک بحران تبدیل شده 
است. آزادراه ها و جاده های این استان، به ویژه در ساعات اوج، 
دیگر ظرفیت این حجم از خودرو را ندارند. تعداد زیاد خودروهای 
شخصی، نبود مسیرهای جایگزین و کمبود برنامه های مدون 
برای مدیریت ترافیک، همگی دست به دست هم داده اند تا 

البرز به یکی از پرترافیک ترین استان های کشور تبدیل شود.
اما چرا البرز چنین وضعیتی پیدا کرده است؟ یکی از مهم ترین 
عوامل، رشد بی رویه ی جمعیت و مهاجرت های گسترده به این 
استان است. البرز، به دلیل نزدیکی به تهران و هزینه ی پایین تر 
زندگی، همواره مقصد بسیاری از مهاجران بوده است. این رشد 
جمعیت اما با توسعه ی زیرساخت ها همراه نبوده و نتیجه اش 
چیزی نیست جز ترافیک های سنگین و فرسودگی شبکه ی 

حمل ونقل.
از سوی دیگر، فرهنگ استفاده از حمل ونقل عمومی نیز در البرز 
چندان جا نیفتاده است. بسیاری از مردم به دلیل نبود اعتماد به 
سیستم حمل ونقل عمومی و مشکلاتی نظیر تأخیرها و کمبود 
ظرفیت، ترجیح می دهند از خودروی شخصی استفاده کنند. 
این موضوع، علاوه بر تشدید ترافیک، به افزایش آلودگی هوا و 

مصرف سوخت نیز منجر شده است.
حل مسئله ی ترافیک در البرز نیازمند یک رویکرد جامع است. 
نخستین گام، توسعه ی حمل ونقل عمومی و افزایش جذابیت 
آن برای مردم است. اتوبوس ها و تاکسی های جدید، خطوط 

این  از  مترو و مسیرهای دوچرخه سواری می توانند بخشی 
راه حل باشند. در کنار این ها، اصلاح قوانین و محدودیت های 
ترافیکی، مانند تعیین محدوده های طرح ترافیک و افزایش 
هزینه ی استفاده از خودروی شخصی، می تواند به کاهش حجم 

خودروهای شخصی در جاده ها کمک کند.
ساخت  و  استان  جاده ای  شبکه ی  توسعه ی  همچنین، 
مسیرهای جدید برای عبور خودروها، راهکاری است که باید 
جدی گرفته شود. با این حال، باید توجه داشت که هیچ یک 
از این راهکارها به تنهایی مؤثر نخواهد بود و تنها یک برنامه ی 

جامع و هماهنگ می تواند به بهبود وضعیت کمک کند.
اگر بخواهیم از این وضعیت بحرانی عبور کنیم، باید نگاهی 
تازه به مدیریت حمل ونقل و ترافیک در البرز داشته باشیم. این 
استان، با تمام مشکلاتش، پتانسیل تبدیل شدن به الگویی 
برای دیگر مناطق کشور را دارد – الگویی که نشان دهد چگونه 
می توان با برنامه ریزی درست و استفاده از فناوری های نوین، 

بحران را به فرصت تبدیل کرد.
البرز می تواند به جایی تبدیل شود که مردمش دیگر از ترافیک 
و فرسودگی حمل ونقل شکایتی نداشته باشند و به جای آن، از 
زندگی در استانی مدرن و پویا لذت ببرند. برای رسیدن به این 
هدف، اما باید همین امروز دست به کار شد و تصمیماتی 
جسورانه گرفت - تصمیماتی که شاید در کوتاه مدت پرهزینه 
رقم  مردمانش  و  البرز  برای  را  روشن  آینده ای  اما  باشند، 

خواهند زد.

ترافیک البرز، بحرانی   فراتر از تحمل؛

فرسودگی ناوگان یا فراموشی برنامه  ریزی؟
دیدگاه

 

»محمد اسدیان«:

اجرای قانون، ترک فعل

 محسوب می شود

رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات راهبردی شورای اسلامی شهر 
کرج گفت: انشعاب های غیرمجاز منجر به اختلال در خدمات 

رسانی منظم و تضییع حقوق مشترکین می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، محمد اسدیان در یکصد و هشتاد و 
نهمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج که با حضور اعضا، 
شهردار، معاونین و مدیران شهری با حضور مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان البرز و مدیر آبفای شهرستان کرج و جمعی 
از اصحاب رسانه برگزار شد، اظهار کرد: در مواد ۴۰ و ۴۱ قانون 
توسعه هفتم به صورت کامل وظایفی برای شهرداری و شرکت 
آب و فاضلاب در حوزه بازچرخانی پساب دیده و ابلاغ شده که 
باید به آن  ها عمل کرد؛ عدم اجرای قانون ترک فعل محسوب 

می شود.
رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات راهبردی شورای اسلامی 
شهر کرج اذعان کرد: طی بازدید از شهرک ماهان کرج در تابستان 
سال جاری، مردم این منطقه از عدم واگذاری حق انشعاب گلایه 
داشتند. شهرداری در آنجا مجوز داده و پیگیری برای جدول کشی 
هم انجام شده اما هنوز اقدام اساسی به منظور رفع مشکل 

انجام نشده است.
اسدیان تصریح کرد: تقاضا می شود این موضوع را به صورت 

جدی پیگیری کنید، ما نیز از هیچ کمکی دریغ نمی کنیم.

»سیدمرتضی اعتصامی«:

سهم عمده  ای از منابع آب های 

سطحی از البرز خارج می  شود

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
شورای اسلامی شهر کرج با بیان اینکه سهم عمده ای از منابع 
آب های سطحی از استان البرز خارج می شود گفت: بخش 

عمده ای از این منابع نیز در حوزه کشاورزی مصرف می شود.
سیدمرتضی اعتصامی در یکصد و هشتاد و نهمین جلسه رسمی 
شورای اسلامی شهر کرج که با حضور اعضا، شهردار، معاونین و 
مدیران شهری با حضور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
البرز و مدیر آبفای شهرستان کرج و جمعی از اصحاب رسانه 
برگزار شد با اشاره به معضل کم آبی که بر اثر کاهش بارش ها 
گریبانگیر استان البرز شده است، اظهار کرد: اقدامات فنی قابل 
توجه و قابل تقدیری در شرکت آب و فاضلاب البرز انجام شده 

است اما نافی مشکلات شهر کرج در این حوزه نیستند.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
شورای اسلامی شهر کرج اذعان کرد: با توجه به اینکه سهم منابع 
زیرزمینی در تامین آب شرب عدد بالایی است، باید تعادل بخشی 

منابع زیرزمینی و منابع سطحی انجام شود.
اعتصامی بیان کرد: تامین آب شرب به ویژه در کرج نیز باید از 
نظر کمی و کیفی ارتقا یابد و به استانداردهای لازم موجود برسد.
عضو شورای اسلامی شهر کرج در خصوص جداسازی شبکه 
جمع آوری آب های سطحی از فاصلاب عنوان کرد: رقمی حدود 
یک هزار میلیارد تومان با تدابیر ویژه به تزریق روان آب های 

سطحی به سفره های آب زیرزمینی اختصاص یافته است.
اعتصامی به مصوبه ای مربوط به سال ۹۸ مربوط به جمع آوری 
فاضلاب های رستوران های جاده چالوس اشاره کرد و یادآور 
شد: هنوز هم تانکرهای مربوطه اقدام به رهاسازی فاضلاب 
رستوران ها می کنند که مستقیما وارد رودخانه کرج می شود که 
درخواست می کنم این موضوع پیگیری و از آن جلوگیری شود.

شورای شهر

»سیدجواد موسوی« -مدیر منطقه ۲ شهرداری کرج- گفت: این منطقه با جذب ۱۱۴ درصد بودجه مصوب درآمدی رتبه نخست را در میان مناطق دهگانه 
به دست آورد. این منطقه در تحقق درآمدهای نقدی و تهاتری دربین مناطق دهگانه رتبه اول را به دست آورده است. با برنامه ریزی انجام گرفته و تشکیل 
مستمر کمیته درآمدی؛ شیوه های کسب درآمد پایدار بررسی شد که این موضوع یکی از دلایل موفقیت در فرآیند کسب درآمد بوده است. با وجود رکود 
اقتصادی منطقه ۲ موفق به جذب بودجه نقدینگی مازاد بر بودجه در حدود ۱۰۳ درصد نیز شد. به گفته این مسئول پرداخت به موقع عوارض و وصول 

بدهیهای معوقه علاوه بر تسریع و ارتقای کیفی خدمات دهی شهرداری به شهروندان موجب پیشرفت عملیات عمرانی می شود.

رتبۀ نخست جذب درآمدی توسط منطقه ۲ شهرداری کرج

مهدی صالحی

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان اصفهان گفت: 
استفاده از هوش مصنوعی بعنوان یک راهکار نوین علم 
و فناوری برای بهبود مدیریت ترافیک اصفهان ضروری 

است.
سرهنگ علی اصغر زارع روز گذشته با اعلام این خبر 
افزود: با توجه به پیشرفت های جهانی در زمینه هوش 
مصنوعی، پیاده سازی این فناوری در مدیریت ترافیک به 
کاهش ترافیک سنگین، افزایش ایمنی جاده ها، بهبود 
کیفیت هوا و افزایش بهره وری حمل و نقل عمومی منجر 

می شود.
وی با اشاره به اینکه یکی از کاربردهای اصلی هوش 
تردد  کنترل  برای  ترافیک  مدیریت  در  مصنوعی 
خودروهاست، گفت: با استفاده از هوش مصنوعی دیگر 
حضور ماموران راهنمایی و رانندگی در خیابان ها چندان 

الزامی نیست.
رئیس پلیس راهور اصفهان افزود: با به حداقل رساندن 
دخالت انسان در کنترل ترافیک، امکان بروز خطا نیز 

کاهش می یابد.
سرهنگ زارع با بیان اینکه به کمک هوش مصنوعی 

می توان به رانندگان در انتخاب مسیر کم ترافیک کمک 
نمایشگرهای  کردن  متصل  با  داد:  ادامه  کرد،  زیادی 
ترافیک سطح شهر به سیستم مدیریت ترافیک هوشمند 
برای  زنده  به صورت  را  اطلاعات  این  تصاویر  می توان 
شهروندان نمایش داد تا مسیر کم ترافیک تر را انتخاب 

کنند.
وی گفت: این سیستم ها بر اساس هوش مصنوعی و 
با استفاده از دوربین های باکیفیت، نقشه، حسگرهای 
مختلف و برقراری ارتباط بین آن  ها در هر لحظه حجم 
در تصمیم گیری  پلیس  به  و  را تحلیل  داده  از  زیادی 

کمک می کنند.
رئیس پلیس راهور اصفهان افزود: با توجه به اهمیت 
و نقش بکارگیری هوش مصنوعی در مدیریت ترافیک، 
هوش  »کاربرد  سالانه  دو  ملی  کنفرانس  نخستین 
مصنوعی در کنترل ترافیک« با تاکید بر مدیریت شهری 

و جاده ای در اصفهان برگزار می شود.
سرهنگ زارع، محورهای این کنفرانس را سیستم های 
در  کاربرد هوش مصنوعی  ترافیک،  هوشمند مدیریت 
بهینه سازی جریان ترافیک )وسایل نقلیه و عابران پیاده( 

و کاهش شلوغی و ازدحام و ارتقای ایمنی حمل و نقل 
و فرهنگ زندگی و شهروندی برشمرد.

وی افزود: این رویداد از هفتم اسفند سال جاری به مدت 
۲ روز در دانشگاه اصفهان برگزار می شود و پژوهشگران تا 
۱۵ دی برای ارسال مقاله های خود به دبیرخانه کنفرانس 

فرصت دارند.

نصف   جهاناستفاده از هوش مصنوعی برای مدیریت ترافیک اصفهان ضروری است
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ساختمان جدید کانون وکلای استان کرمان روز گذشته با حضور استاندار کرمان، دادستان، فرماندار و جمعی از مسئولان 
استانی و وکلای کرمان در حالی به بهره برداری رسید که در هشت طبقه و چهار هزار و ۵۰۰ متر زیربنا در بخش های مختلف 
پاسخگوی نیازهای موجود استان باشد. »حجت قهرمانی  فر« -رئیس کانون وکلای دادگستری استان کرمان- در توضیح 
چگونگی افتتاح ساختمان مذکور در حضور استاندار گفت: در دوره اول هیات مدیره کانون وکلا در سال ۸۲ زمین در سه هزار 

و ۴۰۰ متر خریداری و در همان زمان اجرای فنداسیون و اسکلت ساختمان با تلاش های اعضای کانون انجام شد.

ساختمان کانون وکلا در کرمان بهره برداری شد

بحرانی که جدی گرفته نمی  شود؛

صدای خاموش اعتراض به آلودگی صوتی
سبز

اگر تا به حال در خیابان های شلوغ تهران یا دیگر کلان شهرهای 
ایران قدم زده باشید، احتمالاً از همان ابتدا متوجه نوعی آشفتگی 
دائمی شده اید. صدای بوق های ممتد، موتورسیکلت هایی که 
انگار در یک مسابقه سرعت اند، ساخت وسازهایی که هیچ گاه 
تمام نمی شوند، و البته سروصدای همیشگی مردم که برای بقا 

در این آشوب می جنگند.
این صداها شاید بخشی از زندگی روزمره به نظر برسند، اما در 
حقیقت، آلودگی صوتی به بحرانی تبدیل شده است که آرامش 
روانی و جسمی شهروندان را به شدت تهدید می کند. در این 
میان، شاید هیچ کس نمی خواهد بپذیرد که این سر و صداها 
به اندازه آلودگی هوا یا حتی بیشتر از آن، بر سلامت ما تأثیرگذار 
هستند. چرا؟ چون دیده نمی شود. اما این »نامرئی بودن« باعث 

نمی شود از تهدیدات آن کاسته شود.
آلودگی صوتی، برخلاف آنچه در نگاه اول به ذهن می رسد، صرفاً 
به بوق ماشین ها یا صدای موتورسیکلت ها محدود نمی شود. 
این بحران، گستره وسیعی از صداهای ناخوشایند را شامل 
می شود که به طور مداوم زندگی روزمره ما را مختل می کنند. 
بر اساس استانداردهای جهانی، صدای بیش از 70 دسی بل 
می تواند سلامت انسان را تهدید کند. حالا تصور کنید که در 
بسیاری از مناطق شهری ایران، صدای محیطی به طور متوسط 
از این حد فراتر می رود و در ساعات اوج به بیش از 90 دسی بل 

می رسد.
با این حال، مسئله آلودگی صوتی تنها به کمیت صداها مربوط 
نمی شود، بلکه کیفیت آن نیز نقش مهمی دارد. صداهایی که 
بی نظم، غیرمنتظره و دائماً تکرار می شوند، بیشتر از همه بر 
روان انسان تأثیر منفی می گذارند. یک مطالعه در تهران نشان 
داده است که افرادی که در نزدیکی بزرگراه ها زندگی می کنند، 
بیشتر در معرض استرس های مزمن و مشکلات خواب هستند.
همه ما می دانیم که آلودگی صوتی می تواند آزاردهنده باشد، اما 
آیا می دانستید که این سر و صداها می توانند قلب شما را بیمار 
کنند؟ بله، پژوهش ها نشان داده اند که قرار گرفتن طولانی مدت 
در معرض صداهای بلند می تواند فشار خون را افزایش دهد و 

خطر بیماری های قلبی را بیشتر کند.
از سوی دیگر، آلودگی صوتی تأثیر مستقیمی بر سلامت روان 
دارد. زندگی در محیطی پر از سر و صداهای ناخوشایند، منجر 
به افزایش سطح استرس، کاهش تمرکز و حتی بروز افسردگی 
می شود. تصور کنید روزتان را با صدای ناهنجار شروع کنید و 
شب، خسته و کلافه به خانه برگردید، تنها برای اینکه با صدای 

ساخت وساز یا بوق ممتد خودروها بخوابید.
این وضعیت برای کودکان و سالمندان، که حساس تر هستند، 
حتی خطرناک تر است. کودکان در محیط های پر سر و صدا 
شناختی  مهارت های  کاهش  و  یادگیری  مشکلات  دچار 
می شوند، و سالمندان ممکن است با تشدید مشکلات شنوایی 

و اضطراب مواجه شوند.
وقتی صحبت از آلودگی صوتی می شود، بسیاری از ما انگشت 
اتهام را به سمت خودروها و موتورسیکلت ها می گیریم، که 
البته بی راه هم نیست. در کلان شهرهایی مانند تهران، تعداد 
زیاد وسایل نقلیه و عدم رعایت قوانین مربوط به استفاده از بوق 
یا موتورسیکلت های فاقد استانداردهای صوتی، از عوامل اصلی 
این بحران هستند. اما نباید از نقش ساخت وسازهای شهری، 
کارخانه های صنعتی، و حتی بلندگوهای غیرضروری در مراسم 
مختلف غافل شد. برای مثال، آیا تا به حال در محله ای بوده اید 
که از صبح تا شب صدای ساخت وساز آنجا را پر کرده باشد؟ یا 
شاید تجربه شنیدن صدای بلندگوی مراسم در نیمه های شب 

را داشته باشید.
از سوی دیگر، ضعف در قوانین و نظارت نیز به تشدید این 

مسئله دامن زده است. آیا تا به حال دیده اید که کسی به خاطر 
آلودگی صوتی جریمه شود؟ یا اینکه ساخت وسازی به دلیل 

صدای زیاد متوقف شود.
آلودگی صوتی یک شبه حل نمی شود، اما اقدامات ساده ای 
می توانند شروعی برای کاهش آن باشند. در قدم اول، نیازمند 
قوانین سختگیرانه تر و نظارت دقیق تر هستیم. خودروها و 
موتورسیکلت های پر سر و صدا باید به طور جدی از چرخه تردد 
حذف شوند، و ساخت وسازها تنها در ساعات مشخصی مجاز به 
فعالیت باشند. از سوی دیگر، استفاده از تکنولوژی های مدرن، 
مانند پنجره های دوجداره و دیوارهای عایق صدا، می تواند تا 
حد زیادی از ورود صداهای مزاحم به خانه ها جلوگیری کند. 
همچنین، ایجاد فضاهای سبز در شهرها نه تنها به کاهش 
آلودگی صوتی کمک می کند، بلکه به آرامش روانی شهروندان 

نیز می افزاید.
در پایان، شاید بتوان گفت که بحران آلودگی صوتی، مانند 
بسیاری از مشکلات دیگر، به دلیل کم توجهی و بی تفاوتی به 
این نقطه رسیده است. مسئولان باید درک کنند که این صداها 
تنها مزاحم نیستند؛ آن ها زندگی و سلامت مردم را تهدید 
می کنند. اما تا زمانی که صدای اعتراض ما به این وضعیت 
بلند نشود، همچنان در میان این صداهای ناخوشایند، سکوت 
واقعی را از دست خواهیم داد. شاید وقت آن رسیده باشد که 
همه ما به این بحران خاموش واکنش نشان دهیم، قبل از 
اینکه بیش از این، سلامتی و آرامش خود را در میان این سر 

و صداها گم کنیم.

انصاری در جلسه با اعضای حقیقی شورای عالی 

محیط زیست تاکید کرد؛

توجه به جایگاه فرابخشی 

شورای عالی محیط زیست

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط 
شورای  فرابخشی  جایگاه  به  توجه  بر  تاکید  با  زیست 
نهاد  عالی مهم  ترین  زیست گفت: شورای  عالی محیط 
که  است  کشور  محیط زیست  حوزه  در  سیاستگذار 

رئیس جمهور ریاست آن را بر عهده دارد.
شینا انصاری روز گذشته در نخستین جلسه با اعضای 
حقیقی شورای عالی محیط زیست با اشاره به ضرورت 
ما  افزود:  شورا،  این  فراسازمانی  نقش  به  ویژه  توجه 
نیازمند تغییر رویکرد در این شورا هستیم چرا که مسایل 
حفاظت  سازمان  به  متعلق  فقط  کشور  محیط زیست 

محیط زیست نیست.
وی ضمن اشاره به راه اندازی سایت شورای  عالی محیط 
آسیب شناسی  گفت:  مصوبات،  بارگذاری  و  زیست 
فعالیت  دهه   ۵ از  بیش  طول  در  شورا  این  مصوبات 
اثرگذاری  برای  شورا  این  مسیر  بازنمایی  در  می تواند 
بیشتر در سیاست های کلان محیط زیست کشور با توجه 

به بحران های موجود اثرگذار باشد.
در پایان جلسه، احکام اعضا که به امضای رئیس جمهور 
رسیده بود توسط معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 

حفاظت محیط زیست به اعضا داده شد.

شکارچی متخلف غیربومی

 در »دنا« دستگیر شد

سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست کهگیلویه وبویراحمد 
از دستگیری یک شکارچی غیربومی خبر داد که اعتراف کرد 
به همراه شش نفر دیگر دو راس بز و یک راس کل وحشی را 

نیز شکار کرده اند.
یگان  ماموران  کرد:  اظهار  روز گذشته  نسب  دیانتی  عبدال 
حفاظت محیط زیست پارک ملی دنا، پس از آگاه شدن از 
حضور یک گروه سه نفری متخلف مسلح در منطقه تحت 
مدیریت خود، توانستند یکی از متخلفان را به همراه یک قبضه 
سلاح دستگیر نمایند اگرچه دیگر اعضای گروه متخلف بدلیل 

تاریکی هوا و سخت گذر بودن منطقه متواری شدند.
از  پس  حفاظت؛  یگان  ماموران  داد:  ادامه  نسب  دیانتی 
دستگیری و بررسی تلفن همراه وی، متوجه آثاری از شکار 
۲ راس بز و یک راس کل در گوشی وی شدند، که متهم به 
همدستی با ۶ نفر متخلف دیگر و شکارهای انجام شده نیز 

اقرار کرد.
صادق برازش رئیس پارک ملی دنا با فرا رسیدن فصل جفت 
گیری کل و بز و سردی هوا هشدار داد: حیات وحش، با سرد 
شدن هوا تا دامنه کوه ها و اطراف باغ و مزارع کشاورزی 
کوچ می کنند که درصورت مشاهده و هر گونه تخلف موضوع 
را به نزدیکترین پاسگاه محیط بانی یا سامانه ۱۵۴۰ مردمی 

گزارش دهند.
کهگیلویه و بویراحمد دارای ۲ نوع آب و هوای سرد و گرم است 
و زیستگاه های متنوعی اعم از یخچال های دائمی، کوهستان 
های مرتفع و برفگیر، جنگل های بلوط و گونه های مختلفی 
در این استان وجود دارد که شکار بی رویه و غیرقانونی تهدیدی 

برای حیات وحش این خطه است.
کهگیلویه و بویراحمد با توجه به پستی و بلندی های فراوان و 
تنوع اقلیمی، هفت منطق حفاظت شده؛ »دنا«، »دنای شرقی«، 
»خاییز سرخ«، »خامی«، »دیل«، »سولک« و »سیوک« در این 
استان زیبای طبیعی وجود دارد که این مناطق بیش از ۱۰ 

درصد مساحت استان را تشکیل داده است.
استان علاوه بر داشتن هفت منطقه حفاظت شده، همچنین 
۶ منطقه شکار ممنوع شامل: »کوه حاتم تلرش« حد فاصل 
»پادنای  خوزستان،  در  بهبهان  و  لِنده  و  بهمئی  شهرستان 
در شهرستان  »لار«  بهمئی،  در شهرستان  »ماغر«  سمیرم«، 
باشت، »خرم ناز« در بویراحمد و »کوه اشکر« در شهرستان 

چرام، دارد.

محیط  زیست

ایمان روزبهانی

قلب  نارسایی  المللی  بین  کنگره  هشتمین  اجرایی  دبیر 
ایران با بیان اینکه ۴۰ درصد مبتلایان به نارسایی قلبی به 
بیماری دیابت مبتلا هستند،گفت: علاوه بر دیابت، فشارخون 
کنترل نشده و مصرف دخانیات نیز بطور فزاینده ای ابتلا به 
بیماری های قلبی عروقی و نارسایی قلب را افزایش می دهد.

وحید اسلامی روز گذشته در افتتاح »هشتمین کنگره بین 
المللی نارسایی قلب ایران« در تالار ابوریحان دانشگاه شهید 
بهشتی افزود: بیماران دیابتی بین دو تا پنج برابر بیش از افراد 

غیر دیابتی در معرض خطر ابتلا به نارسایی قلبی قرار دارند. 
همچنین ممکن است در صورت رعایت نکردن مراقبت لازم 
تا حدود۳۰ درصد از این بیماران طی ۱۰ سال به بیماری های 

قلبی عروقی مبتلا شوند.
وی با ابراز تاسف از اینکه ایران در میان کشورهای منطقه  
دارای افزایش نرخ رشد ابتلا به دیابت بوده و هم اینک بیش از 
هفت میلیون نفر از جمعیت بالغ کشور به این بیماری مبتلا 
هستند، تصریح کرد: بین ۱۵ تا ۱۸درصد از بزرگسالان در مرحله 
پیش دیابت قرار دارند که مهم ترین دلیل آن سبک غلط زندگی 

از جمله تغذیه ناسالم و کم تحرکی است.
اسلامی یکی از مهم ترین اهداف »هشتمین کنگره بین 
المللی نارسایی قلب ایران« را اطلاع رسانی در زمینه اهمیت 
شناخت و پیشگیری از بیماری نارسایی قلب در ایران برشمرد 
و افزود: این کنگره از سوی گروه قلب و عروق دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی تهران و با حمایت معنوی انجمن 
جهانی نارسایی قلب )WHSS( و انجمن نارسایی قلب اروپا 

در حال برگزاری است.
بیر اجرایی »هشتمین کنگره بین المللی نارسایی قلب ایران« 

همچنین اظهار داشت: علاوه بر دیابت ، فشارخون کنترل 
نشده و مصرف دخانیات مانند سیگار و قلیان نیز بطور فزاینده 
ای ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و نارسایی قلب را 
افزایش می دهد. از سوی دیگر، آلاینده های هوا نیز خطر ابتلا 

بیماری های قلبی عروقی را تشدید می کند.
وی رابطه بین آلودگی هوا و نارسایی قلبی را یک رابطه مستند 
و چندوجهی دانست که دارای شواهد علمی قوی است و 
اظهارداشت: آلاینده های هوا به ویژه ذرات ریز معلق، اکسیدهای 
و  مستقیم  به  طور  می تواند  کربن  مونوکسید  و  نیتروژن 
غیرمستقیم بر عملکرد قلب تأثیر منفی گذاشته، خطر ابتلا به 

نارسایی قلبی را افزایش دهد و یا آن را تشدیدکند.
که  افرادی  داده  است،  نشان  مطالعات  داد:  ادامه  اسلامی 
در مناطقی با آلودگی بالای هوا زندگی می کنند، بیشتر به 
مشکلات قلبی عروقی مبتلا مش وند و یا علائم بیماری در 
آن ها تشدید شده است. برای مثال در شهرهای آلوده میزان 
مراجعه به بیمارستان به علت مشکلات قلبی در روزهای با 
شاخص آلودگی خطرناک حتی بین ۱۵ تا ۳۰ درصد افزایش 

می یابد.

۴۰ درصد مبتلایان به نارسایی قلبی، دیابت دارند
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نادره رضایی در حکمی رضا دبیری نژاد را به عنوان مشاور موزه ها و میراث هنر منصوب کرد.
معاونت امور هنری، معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، رضا دبیری نژاد را به عنوان مشاور موزه ها و میراث هنر منصوب کرد.

در حکم وی آمده است: »نظر به مراتب تعهد، دانش و تجربیات ارزشمند جناب عالی و در راستای تحقق اهداف وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، با تأکید ویژه برای پاسداشت 
میراث ملی درعرصۀ هنرهای معاصر، به موجب این حکم، به عنوان »مشاور موزه ها و میراث هنر« منصوب می شوید. امید است با توکل به خداوند متعال، در همکاری مؤثر 
با موزه های تحت پوشش و مرتبط در استان ها و سایر مراکز و با هماهنگی با ادارات کل، در مسیر تحقق اهداف و مأموریت های تعیین شده موفق به تأییدات الهی باشید«.

رضا دبیری نژاد مشاور موزه ها و میراث هنر شد

فرهنگی

سینمای اکسپریمنتال یا تجربی، از همان بدو شکل  گیری  اش در 
دهۀ 20 میلادی در »کافه وولتر«، و پذیرش این مهم که سینما 
هنری است خلاقه و می  توان ورای قصه گوییِ صرف در آنْ دست 
به ابداعات بصری و فرمی زد و به زبان و بیانی جدید برای نیل به 
مقصود موردنظر رسید، همواره بدون دیده شدن در شأن اش سوخت 
لازمۀ حیات هنر هفتم بوده است. زیرا با توجه به دست  مالی شدن 
مضامین مختلف در طی دهه  ها، اگر کشف و ایجاد شکل بیانی 
جدید وجود نداشت قطعاً سینما امروزه از فرط تکرار دیگر هنری 
جهان شمول نمی  بود. تلاش  های بزرگانی چون فرنان لژه، مایا درن، 
اندی وارهول، ژان لوک گُدار، کریس مارکر، هانس ریشتر، آلن رنه، 
گادفری رجیو و... است که امروزه طیف وسیعی از روش  های 
بیانی، موتیف  ها و ابزارهای فرمی را در اختیار فیلم  سازان امروزی 

قرار داده است تا با دستی باز به فرم موردنظرشان برسند.

»نشانه  های سینمای  باب که  این  در  نظری  اتفاق  که  هرچند 
به  نمی توان  حتی  یا  و  ندارد؛  وجود  چیست؟«  اکسپریمنتال 
قطعیت گفت که آیا روش  هایی که در گذشته توسط دیگران تجربه 
شده است، تکرارشان باز هم منجر به تولید اثری اکسپریمنتال 
می  شود؟ یا به بیان دیگر، آیا کولاژی از تجارب ساختارشکن دیگران 
که خود منجر به فرم بیانی جدیدی می  شود نیز می  تواند در زمرۀ 
آثار اکسپریمنتال قرار بگیرد یا خیر؟ اما به هر صورت می  توان 
ویژگی  هایی را بیان کرد که هر »تصویر متحرک«ی که تعداد قابل 
توجهی از این ویژگی  ها را دارا باشد، احتمالاً می  تواند در شاخۀ آثار 
اکسپریمنتال دسته  بندی شود. با این قید لازم که به شیوۀ بیانی 

منحصربه فردی منجر شود. ویژگی  هایی از این قبیل:

- ضدپیرنگ بودن: تقریباً تمامی آثار اکسپریمنتال   ی ضدپیرنگ 
داشته و از قصه با آن وجه مشخصۀ کلاسیکش پرهیز می  کنند. 
زیرا در این گونۀ سینما، هدف در وهلۀ اول فرم و شکل بیان است 
نه آنچه قرار است گفته شود. و در وجوه رادیکال  ترِ دادائیستی  اش 
اینگونه است که سعی می  شود هیچ نمایی بر نمای بعدی  اش 
دلالت نکند و اصولاً نتوان زنجیری میان دانه  های تسبیح نماها 
انداخت. در سینمای اکسپریمنتال لایۀ اولیه -که همان قصه است- 
برداشته می  شود و به مدد لایۀ میانی که فرم بصری ست و دچار 
تغییر و آشنایی زدایی نیز شده است، تجربه می  شود که آیا باز هم 
به لایۀ انتهایی که معناست می  رسیم؟ اینجاست که بیننده در این 

سینما بشدت کنش  مندتر می  شود.
- زبان گریز بودن: قاطبۀ آثار اکسپریمنتال مطرح تاریخ سینما رابطۀ 
تنگاتنگی با زبان و بیان موضوع به مدد آن ندارند و چیزی که 
در آن  ها مشاهده می  شود تماماً سینماً و بیان بصری موضوع 
است -که البته این خصیصه در آثار اکسپریمنتال کوتاه به شکل 
رادیکال  تری مشاهده می  شود- بطوری که در آثار مشهوری چون 
از  لژه، دادلی مورفی(؛ »کابوس  های بعد  »بالۀ مکانیکی«)فرنان 
آلان  بکت،  »فیلم«)ساموئل  همید(  الکساندر  دِرن،  ظهر«)مایا 
اشنایدر( و...  دیالوگی وجود نداشته و حتی به سیاق آثار صامت 
نوشته  ای هم بر روی تصویر نمی  آید و اگر هم بیاید با دفرمه کردنش 
سعی در القای مفهومی ورای آنچه که نوشته بر آن دلالت می  کند را 
دارند، زیرا قرار نیست برای بیان موضوع از زبان کمک گرفته شود.

 - چالش با زمان: در اینگونه آثار زمان همواره محل مناقشه است و 
به تعریف فیزیکی  اش نه در زمان داستان )البته اگر اصلا داستانی 
وجود داشته باشد(، نه در زمان سینمایی و    و نه در نماها به مفهوم 
عمومی  اش  رعایت نمی  شود و عموماً دچار تخطئه شده و دفرمه 

می  شود. بطور کلی می  توان گفت زمان به تعریف »برگسونی«اش 
مورد استفاده است، نه تعریف فیزیکی  اش. البته که آثاری بوده  اند 

که همسان  سازی زمان واقعی با زمان    را تجربه کرده  اند.
- ارتباط با موسیقی: بسیاری از آثار اکسپریمنتال رابطۀ عمیقی 
با موسیقی دارند و استفاده از این هنر به غلظت بسیار بالاتری 
است  پرده  بر  حاکم  اصلی  جریان  و  مِین استریم  سینمای  از 
به شکلی که گاه ضرباهنگ موسیقی، ضرباهنگِ    را تعیین می  کند. 
بدین صورت که سر ضرب هر نت یک برش اتفاق می  افتد و تدوین 
اثر بشدت همسو با موسیقی آن است )مجدد اضافه می  کنم که 
این شکل کارکرد عموماً در آثار کوتاه بیشتر دیده شده است، که 
البته قالب آثارِ اکسپریمنتالِ تولیدشده نیز کوتاه اند(. در ثانی چون 
زبان استفادۀ کمی دارد، موسیقی به عنوان ابزاری فرمی با غلظت 

بیشتری استفاده شده و به کمک تصویر می  آید.
- استفاده از کنش گر بجای بازیگر: در آثار اکسپریمنتال اگر هم 
بازیگری وجود داشته باشد، طبق تعریف عامیانۀ سینما و خصوصا 
به سیاق »متد اکتینگ« بازی نمی  کند و   گر و نقال نیست، حال چه 
کلامی یا فیزیکی )مراد از فیزیکی بازی زیرپوستی مرسوم است که 
حامل احساسات غلیظ است( و ایفاگر نقش منتقل کنندۀ یک حس 
یا حرکت است. اینجا هر شخص که مقابل دوربین قرار می  گیرد 
کنش  گر است و وظیفه  اش اجرای کنشی ست که در فورماسیون 

اجرا تعریف شده و به دیالکتیک فرم روایی کمک می  کند.
یا موجودات: در سینمای  از فریز کردن اشیاء، اشکال  - پرهیز 
اشیاء  اصلی  جریان  سینمای  عموم  برخلاف  اکسپریمنتال 
کارکردی  که  بطوری  نمی  شوند،  فریز  قاب  ها  در  موجودات  و 
پدیدارشناسانه داشته و تنها به تعریف عمومی از خودشان )پدیده( 
ابژه وجهی  مقام  در  موجودات  و  اشیاء  اینجا  در  کنند.  دلالت 
استعاری پیدا کرده و به وسیلۀ حرکت گسترش پیدا می  کنند؛ تا 
جایی که به تأویل می  رسند و از بند فریز شدن در قاب رها می  شوند. 
حتی اشکال هندسی نیز به وسیلۀ حرکت توان تأویل می  یابند و از 

پدیدارشناسی فاصله می  گیرند.
زیربنای  می گوید:»خیال  اصلانی«  »محمدرضا  خیال ورزیدن:   -
خلاقیت است«. و چون خلاقیت قید لازمۀ سینمای اکسپریمنتال 
گونۀ سینما  این  در  پیش  از  بیش  اهمیت خیال  ورزی  است، 
پررنگ می  شود. البته واضح است که این مفهوم با فانتزیسم و 
سوررئالیسم تفاوت دارد و مراد خیال  ورزیدنی ست که عنصر خلاقه 
را به تکاپو انداخته و منجر به نوآوری در فرم و اجرا و در نهایت زبان 
مصور بیانی شود. در این سینما ایده است که اهمیت دارد نه مسیر 
و مقصد. پس خیال  ورزیدنی که از تصویر آشنایی زدایی می  کند باید 

در این سینما مدنظر قرار گیرد.
- حذف کارکرد محتوایی: در سینمای اکسپریمنتال »چگونه گفتن« 
حائز اهمیت است و »چه گفتن« اهمیت چندانی ندارد. در این که 
فرم به معنای عامه  اش حامل محتواست تردیدی نیست، اما اینجا 
محتوای مدنظر بر فرم تأثیر نمی  گذارد. زیرا خالق در ابتدا به آنکه چه 
می  خواهد بگوید نمی  اندیشد، بلکه به چگونه گفتن و فرم و شکل 
گفتن می  اندیشد. همین مهم است که نهایتاً منجر به زبان و بیانی 
جدید می  شود و اساساً همانطور که از واژۀ اکسپریمنت برمی  آید، 
این سینما محل تجربه است و کارکرد در اولویت نیست )البته 
این به بی معنا بودن منجر نمی  شود، زیرا همانطور که گفته شد به 
هرحال فرم حاوی محتواست و تنها بحث اولویت بندی است و در 

ابتدا به کارکرد فکر نمی  شود(.
 - تکرار: احتمالاً در قالب آثار اکسپریمنتال عنصر تکرار به وفور دیده 
می  شود. تکراری که چه در موتیف ها و چه در برش به نماهایی 
تکراری خودنمایی خواهد کرد. البته که مهم است این تکرار به 
گسترش ابژۀ تصویری منجر شود و عموماً به تأویل منتهی شود. 

وگرنه این تکرار، خود به دام تکراری بودن افتاده و از تجربه کردن 
فاصله می گیرد.

سینمای  مشخصه  های  بارزترین  از  یکی  سوبژکتیویته:   -
اکسپریمنتال سوبژکتیویته بودن است. زیرا این سینما نقطۀ مقابل 
پدیدارشناسی ست و اساساً پندارگراست. همانگونه که البته سال  ها 
بعد از پیدایش این سینما، دریدا سخن از ساخت  شکنی زد، در 
این سینما ساختارها بهم می  ریزند و از نو چیده می  شوند تا بلکه 
بتوانند به ساختاری جدید برسند. این ساخت  شکنی به خودیِ خود 
رسیدن به معنا را عقب می  اندازد و منجر به تأویل می شود. در 
ثانی همانطور که گفته شد اشیاء و موجودات فریز نمی  شوند و 
با گسترش شان در مقام ابژه، وجهی استعاری می  یابند و تأویلی 
جدید را منجر می  شوند که در تضاد با پدیدارشناسی شان است. 
به همین دلیل است که سینمای اکسپریمنتال از ابژکتیویته عبور 
کرده و در ذهنیت سوژه زیربنای خود را شکل می  دهد و هر شخص 
تأویل خود را می  تواند داشته باشد -زیرا همانطور که گفته شد، کارکرد 
محتوایی در اولویت نیست-. اینجاست که سوبژکتیویته بودن در آثار 

اکسپریمنتال خودنمایی می  کند.
بصری  کولاژی ست  عموماً  اکسپریمنتال  سینمای  ترکیب:   -
تصویربرداری،  دیجیتالی،  اشکال  ترکیب  که  بطوری  صوتی.  و 
عکس  ها، نویزها، اصوات و موسیقی منجر به تولید کولاژی می  شود 
که اسمش تصویر متحرک است و در دستۀ سینمای اکسپریمنتال 

قرار می  گیرد.
- متغیربودن زمان پلان  ها و سکانس  ها: در این سینما به وفور دیده 
می  شود که در اثری، اندازۀ نماها و به تَبَع آن طول زمان سکانس  ها 
تغییر می  کند. به طوری که در جایی از اثر بشدت از برش استفاده 
می  شود و اندازۀ نماها کوتاه است و در جایی از اثر حتی از لانگ 

تیک استفاده می  شود.
سینمای  برای  می  توان  را  دیگری  نشانه  های  که  است  واضح 
اکسپریمنتال برشمرد، اما به عقیدۀ نگارنده این نشانه هایی که 
توضیح داده شد مهم ترین شان است و حضور اکثریت آن  ها در 
تصویر متحرکی احتمالا منجر به تولید اثر اکسپریمنتال شده است. 
اما برسیم به فیلم مدنظرمان یعنی »مراسم تدفین کلاغ  ها« ساختۀ 
ناصر قهرمانی که مدتی در گروه هنر و تجربه اکران شد و بررسی این 

مهم که آیا با فیلمی اکسپریمنتال مواجهیم یا خیر؟
فیلم ساز سعی کرده تا کلاغ را ابژۀ تصویر کرده و با نمادین کردن 
مراسم تدفین شان، در جای جای اثر هشدار را تزریق کند. همانطور 
جنازۀ  سر  بالای  کلاغ  ها  می  شود:  گفته  نیز  اثر  ابتدای  در  که 
را صادر  خود هشداری  قار قارِ  با  و  همنوعشان جمع می  شوند 
می  کنند که در این مکان تهدیدی وجود دارد. فیلم  ساز با حذف 
عنصر رنگ، به تاریک  تر شدن فضای اثر برای هشداردادن کمک کرده 
است و با نویزهای مداوم و استفادۀ پرحجم از موسیقی، دلهره را 
افزایش می  دهد. فیلم هشداری است اول از همه به جامعه و 
سپس به زنان. جامعه  ای که در لحظه از آن و هر کجایش خطری 

جنس زن را تهدید می  کند. در اینجا خبری از   گری حادثه نیست 
و فیلم  ساز به مرکز سیبل حادثه نمی  زند، بلکه با حذف لحظات 
دراماتیک و با استفاده از موتیف نمادین کلاغ سعی در آن دارد که 

هشدار دهد در این مکان تهدیدی زنی را در خطر انداخته است.
در فیلمِ ناصر قهرمانی، کلاغ استعاره  ای نمادین از زن است که با 
حضورش در هر اپیزود و قارقارش، هشدار را به زنان می  دهد که در 
هر موقعیت و هر لحظه برای شما تهدیدی وجود دارد. اپیزودهایی 
که بر یکدیگر دلالت ندارند و تنها بیان  گر موقعیت  های هشداردهندۀ 
مختلفی هستند که نمایندۀ هزاران موقعیت احتمالی ست. هرچند 
که ذهن دلالت گر انسان به دنبال یافتن نشانه  های ارتباطی این 
اپیزودهاست، اما به واقع به سختی می  توان ارتباطی درست میان 

آن  ها یافت.
قهرمانی با مخدوش کردن تصویر به مدد فیلتر و استفاده از نویز 
و  کرده  سوبژکتیویته  تماماً  را  اثر  دراماتیک،  لحظات  و حذف 
کنش  گری مخاطبش را طلب می  کند. زیرا به نقل از تی  یام یابنده: 
»فیلم  ساز نباید به مرکز سیبل بزند. او موظف است به کنار سیبل 
بزند و فاصلۀ موجود تا مرکز سیبل را مخاطب پر کند«. سینما 
اساساً با ناخودآگاه بیننده سر و کار دارد و این سوبژکتیویته عمق 
بیشتری در ناخودآگاه بیننده ایجاد کرده و مضمون را در درونش 

عمیق  تر می  کند.
با آنکه اجراکنندۀ شخصیت تمامی اپیزودها یک نفر است، اما 
مدنظر  کنش گری  بیشتر  و  نگیرد  صورت  بازی  ای  شده  سعی 
است. در پلان  هایی به مدد کلوزآپ و برش  های مکرر برای پرهیز 
از سمپات شدن، در پلان  ها به وسیلۀ کنش  گری در مدیوم شات، و 
حتی در سکانس  هایی با کنش  گری در لانگ شات. همین تغییر 
نماها در طول اثر و البته  تغییر از برش  های مکرر به لانگ تِیک 
هم از نکات بارز اثر می  باشد. خصوصاً در اپیزود »فوبیا« که یک 
نمای لانگ تیک خداگونه با زاویۀ های انگل را شاهد هستیم، در 
لانگ شات. اینجا استیصال و بی  پناهی زن بشدت به چشم می  آید 
و با یک زوم بک به اکستریم لانگ شات، سایۀ کلاغی را مشاده 
می  کنیم که گویی او نیز شاهد ماجراست و هشدار می  دهد که 

تهدیدی در میان است.
هرچند که قهرمانی در جاهایی و خصوصاً در اپیزود »سمفونی نهم 
بتهوون« از این رویه عدول کرده و با یک دیالوگ در   گری واقعه  ای از 
گذشته، و یک پلان که منجر به حرکت و زوم روی نوزادی می  شود 
که دلالت بر سر راه گذاشتن آن نوزاد است، از اصالت سینمای 
اکسپریمنتال عدول کرده و شیوۀ عمومی   گری را انتخاب می  کند. 
اما با وجود نشانه  های فراوانی که در بالا به آن  ها اشاره شد، می  توان 
گفت که با اثری اکسپریمنتال طرف هستیم و قهرمانی طی چندین 
سال سعی و تلاش در تدوین مکرر اثرش توانسته است به   گری 
شخصی  ای از یک هشدار جمعی روتین برسد و این مهم شایستۀ 
تقدیر است؛ هرچند که گویی سینمای اکسپریمنتال محکوم به 

مهجوربودن است!

تأملی بر سینمای تجربی در ایران با تمرکز بر »مراسم تدفین کلاغ  ها«؛

 تمام وقت!
ِ

مهجور

دست  به  نقد

علیرضا تولائی
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یک محموله شمش نقره، متعلق به یکی از بزرگترین شرکت های عرضه کننده نقره در کشور، در خزانه فلزات گرانبهای بورس کالا 
پذیرفته شد؛ این دومین محموله شمش نقره پذیرفته شده در بورس کالا به شمار می آید. از زمان انتشار اطلاعیه گشایش خزانه 
شمش نقره بورس کالای ایران، دو محموله متعلق به دو شرکت در خزانه فلزات گران بهای این بورس پذیرش شده است. برنامه ریزی 
و مذاکره برای پذیرش شمش نقره از سایر متقاضیان سپرده گذاری و تولیدکنندگان شمش نقره نیز در حال انجام است و به زودی 
نماد معاملاتی این فلز گران بها گشایش یافته و آماده معامله خواهد بود. هر گواهی سپرده کالایی معادل یک گرم از شمش نقره 

یک کیلوگرمی با عیار ۹۹۹.۹ است.

دومین محمولۀ شمش نقره به خزانه بورس کالا آمد

روایتی از وعده های خاک خورده؛

تلاش های آخر برای ماندن
دیدگاه

وقتی استاندار البرز در آخرین روزهای منتهی به جابجایی و 
انتخاب استاندار جدید از هر مستمسکی برای ایجاد یک کارنامه 
درخشان بهره می برد، آقای مجتبی عبداللهی، استاندار ما، که تصور 
می کند تا کنون بجز خودش پای هیچ مدیر ارشدی به محمدشهر 
باز نشده، به خود می بالد. او ناگهان پیشنهاد محیرالعقولی به 
اعضای شورای شهر محمدشهر مبنی بر رایگان شدن اعطای 
پروانه ساخت اماکن ورزشی، فرهنگی، آموزشی و درمانی به 
سرمایه گذاران می دهد. سپس همین پیشنهاد خشک وخالی را 
جزئی از رزومه کاری خود قلمداد کرده و آن را دستاویزی برای 

ماندن بیشتر در قدرت تلقی می کند.
این پیشنهاد چنان هیجان انگیز و فوق العاده جلوه داده شده که در 
چشم برهم زدنی به تیتر یک اخبار استانداری و رسانه های همسو 
تبدیل می شود: - صدور پروانه ساخت اماکن ورزشی، آموزشی و 
درمانی در محمدشهر رایگان شد.- این خبر، که به عنوان یکی از 
افتخارات جناب استاندار در صدر اخبار قرار گرفته، دقیقاً همان 
روزی منتشر شد که باشگاه خبرنگاران جوان گزارشی مفصل از 
فقر شدید زیرساخت های ورزشی در مهرشهر ارائه کرد. این نگاه 
گزینشی به مسائل باعث می شود بگوییم: آقای استاندار، مهرشهر 

هم بخشی از استان البرز است!
البته لازم نمی بینیم در این مقال به سرانه های ورزشی ناچیز 

دیگر شهرهای البرز اشاره کنیم، چه برسد به وضعیت دهشتناک 
سرانه های درمانی و فرهنگی این استان. اما آیا این مشکلات 
عمیق با وعده های نسیه و رایگان کردن پروانه ساختمان حل 

می شود؟
نماینده عالی دولت، در ادامه این پیشنهادها و اظهارات )یا شاید 
تبلیغات!(، اراده قوی خود را برای حل این مشکلات بزرگ جزئی 
از توانمندی هایش به حساب آورده و با تأکید گفته است: »ما باید 
با اراده ای قوی و بی وقفه در مسیر حل مشکلات حرکت کنیم و 

از هیچ مانعی نهراسیم.«
در پاسخ به این ادعا باید گفت: نهراسیدن بسیار خوب است، اما 
چرا این اراده قوی طی سه سال و اندی گذشته نمود مشخصی 
نداشته که لااقل دستاوردی حداقلی برای خبرسازی و افتخار 

کردن همفکران و حامیان شما فراهم شود؟
باید تأکید کرد که تاکنون بسیاری از مدیران ریز و درشت بارها 
برای تبلیغ یا تفریح سری به محمدشهر و دیگر شهرهای اقماری 
البرز زده اند. آن ها انواع و اقسام پیشنهادها را برای بهبود وضعیت 
این شهرها داده و سپس بدون نگاه به پشت سر، رفته اند. هزاران 
از این پیشنهادهای شوق برانگیز اکنون در کمدهای مدیریتی 

خاک می خورند.
اصلی  مشکل  می رسد  نظر  به  استاندار  جناب  حال،  این  با 
محمدشهر و دیگر شهرهای این چنینی را صرفاً هزینه پروانه 
ساختمان می دانند، انگار که با رایگان شدن آن، سرمایه گذاران با پا 
)بلکه با کله!( به سمت شورا و شهرداری هجوم می آورند تا هرچه 

زودتر پروانه ساخت دریافت کنند!
آقای مجتبی، مشکل از جای دیگری خراب است، برادر گرامی!

در این میان، نگارنده این سطور با خواندن اظهارات جناب استاندار 
درباره اراده قوی برای انجام کارها، بی اختیار به یاد رختکن یکی 
از تیم های معروف فوتبال در بین دو نیمه بازی افتاد. تیمی که 
بدجوری باخته بود و سرمربی تلاش داشت با سخنرانی کاملًا 

تکنیکی و تاکتیکی )و البته همراه با چند فحش آبدار خانوادگی( 
بازیکنان را با باد هوا »قوی« کند. شاید امید داشت غیرت و 
تعصب خشک و خالی باعث شود بازی باخته را با بردی درخشان 

به پایان برسانند!
با این اوصاف باید گفت: آقای برادر، اصلاً شما برنده بازی ابقا 
هستید! اصلاً شما استاندار مادام العمر بمانید! اما این بازی 
از اساس باختی بیش نیست. آقای مجتبی، حال که برخی از 
مدیران همراه شما رفته اند و شما را تنها گذاشته اند، تکلیف ادامه 
راه چه می شود؟ شما که تنها به فکر راهی برای ماندگاری در 
البرزید، مردم هم که به عنوان تماشاگران این بازی، بلیط بختشان 
را با رأی خریداری کرده اند، چاره ای جز تماشای این نمایش ندارند.

نتیجه اخلاقی:
جغرافیای  تنها  نه  که  بدانید  نمی دانید،  اگر  استاندار،  آقای 
محمدشهر، بلکه تمامیت استان البرز پر از مصائب و مشکلات 
اعطای  و  سرکشی  برای  مدیران  سال هاست  است.  انباشته 
بر  با تأکید فراوان  این شهرها می آیند و  به  وعده های نسیه 
از  یکی  در  مبسوط  ناهاری  از صرف  پس  محرومیت ها،  رفع 
باغ رستوران های مجلل، خنده کنان می روند و قصه پرغصه این 

دیار ادامه می یابد.
آقای استاندار، غذایی که میل کردید نوش جانتان، اما بدانید 
که مردم هنوز منتقد عملکرد و ابقای شما در استانداری البرز 

هستند.

حال صنعت خودرو خوب می شود؟

خودروسازان دست به کار شدند

تولید  جهش  قطعه سازان،  مطالبات  پرداخت  در  تسریع 
از جمله  بازار در ماه های پایانی سال  افزایش عرضه به  و 
صحبت هایی است که از سوی یکی از خودروسازان بزرگ 
کشور به تازگی مطرح شد؛ حال این سوال مطرح می شود 
که وقتی خودروسازان عدم اصلاح قیمت خودرو و زیان دهی 
موانع  جمله  از  را  تامین  زنجیره  به  بدهی  و  تولید  بالای 
کیفیت خود  ارتقای  پروژه های  یا  و  توسعه ای  برنامه های 
می دانند حال که قرار است افزایش قیمتی رخ دهد، شاهد 
جهش تولید و تغییر و تحولات در این صنعت خواهیم بود؟
صنعت خودرو همیشه با یکسری مسائل و مشکلاتی همراه 
بوده که سیاست گذاری های ناکارآمد موجب شده که هم 
کسانی که در چرخه تولید خودرو قرار دارند و هم مصرف 
کنندگان همیشه شاکی باشند؛ از یک سو قطعه سازان با 
مشکلات عدیده ای از جمله کمبود نقدینگی، عدم وصول 
مطالبات از صنعت خودروسازی، افزایش بی رویه نرخ مواد 
اولیه و بسیاری موارد دیگر  گله مند هستند و از سوی دیگر 
پایین  با کیفیت  از قیمت بالای خودرو  مصرف کنندگان 
سخن می گویند که برای خرید یک خودرو  باید هفت خان 

رستم را پشت سر بگذراند!
تلفات جاده ای و  را می توان  این صنعت  در  عمق فاجعه 
خرید خودروهای خارجی چند برابر کشورهای همسایه نام 
برد یک روز بهانه تحریم، روز دیگر کاهش درآمد ارزی همه 
اینها گویای حال بد صنعت خودروسازی است مشکلاتی که 
از دولتی به دولت دیگر منتقل می شود و همان می شود 
که خودرو بدل به کالای سرمایه ای شده و تقاضای ناشی از 
همین اشتباهات سیاستی رشد قیمت ها را به دنبال دارد و 
دارایی مردم  در برخی برهه ها به سمت این بازار سوق پیدا 
می کند و به جای مصرف کننده واقعی پای دلالان به این 

بازار باز می شود.
یک روز آیین نامه ای برای واردات نوشته می شود، یک روز 
از  همان آیین نامه مورد نقد قرار می گیرد؛ روز دیگر بعد 
مدت ها دستور به اجرای آن داده می شود، مجلس،  شورای 
رقابت و سازمان حمایت هر یک ساز خود را در این بازار می 

زنند که هر زمان که بخواهند این ساز ناکوک می شود.
یک روز وزارت صمت خواهان کشف قیمت خودرو در بورس 
می شود و روز دیگر سامانه ای راه اندازی می شود برای اینکه 
آرزوی دست نیافتنی یکسری از افراد را به واقعیت تبدیل 
کند تا مردم در فرایند قرعه کشی قرار نگیرند، این نیز می گذرد 
و مجدد واردات خودروهای نو و کارکرده در دستور کار قرار 
می گیرد موضوعی که شاید از سال ۱۳۹۷ متوقف شده بود و 
می توانست بازار خودرو را متعادل کند؛ حال این سوال مطرح 
می شود که چه میزان در منابع ارزی صرفه جویی شده است؟ 
خودروسازان توانستند تولید خود را افزایش دهند، توانستند 
به حدی تولید کنند که بازار اشباع شود و متقاضیان در هر 
دوره برای تحویل خودروهایشان لحظه شماری نکنند ؟  آمار 
تولید خودروسازان نشان می دهد که طی شش ماهه ابتدایی 
به عنوان  پارس خودرو  )و  و سایپا  ایران خودرو  سال جاری، 
زیر مجموعه سایپا( بالغ بر ۴۶۱ هزار دستگاه خودرو تولید 
کرده اند که حدود پنج درصد کمتر از میزان تولید آن ها در 
نیمه نخست سال گذشته است. بنابراین هنوز شرکت های 
تولیدکننده زیان می کنند! و هنوز هم مشتریان ناراضی به 
دنبال خودرویی هستند که ثبت نام کرده پول داده اند، اما 

خودرویی تحویل نگرفته اند!
علیمردان عظیمی روز گذشته در نشست با انجمن تخصصی 
صنایع همگن کشور گفت که همه منابع حاصل از افزایش 

تولید را در زنجیره تامین هزینه خواهیم کرد.
وی ضمن دعوت تمامی قطعه سازان به همدلی و همراهی 
برای جهش تولید و تحقق اهداف ترسیم شده، اظهار کرد: 
به زودی  نیز  را  ایران خودرو  محصولات  پیش فروش  مجوز 
دریافت خواهیم کرد تا بتوانیم با افزایش عرضه و حذف 
تقاضای کاذب، فاصله قیمتی کارخانه تا بازار را کاهش دهیم 
و مشتریان بتوانند بدون واسطه و با قیمت مناسب خودرو را 

از طریق تولیدکننده دریافت کنند.
نباید این نکته را فراموش کرد که کاهش مداخله دولت، 
برطرف کردن قیمت دستوری، آزاد کردن واردات و باز کردن 
راه بخش خصوصی در مدیریت و تولید خودرو همه و همه 
راهی برای پایان بهانه تراشی ها از سوی خودروسازان برای  

بهتر شدن وضعیت بازار خواهد بود؟

صنعت و معدن

کیان پرویزی

گهی فقدان سند مالکیت آ
آقای علیرضا یزدانی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده به علت سهل انگاری تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی از این واحد ثبتی نموده که برابر محتویات پرونده ثبتی اسناد مالکیت سه دانگ 
مشاع از ششدانگ )هر سند نسبت به یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ مجموعا سه دانگ مشاع از 
ششدانگ( یک قطعه زمین به مساحت ۵۴۶ متر مربع قطعه ۶۴ تفکیکی به شماره ۲۵۶۲ فرعی از ۱۵۱ 
از اصلی واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج که برابر  انتقال های قطعی به شماره های ۱۰۲۴۱۲ 
مورخه ۱۳۹۵٫۰۸٫۲۹ دفتر ۱۹ کرج هفتاد و پنج صدم دانگ از ششدانگ به متقاضی منتقل و برابر 
انتقال شماره ۱۰۲۴۱۱ مورخه ۱۳۹۵٫۰۸٫۲۹ دفتر ۱۹ کرج هفتاد و پنج صدم دانگ مشاع از ششدانگ به 
متقاضی منتقل و برابر انتقال ۲۷۰۸۷ مورخه ۱۳۹۲٫۰۳٫۲۸ دفتر ۷۳ کرج یک دانگ مشاع از ششدانگ 
. به متقاضی منتقل و برابر انتقال ۲۷۱۱۱ مورخه ۱۳۹۲٫۰۴٫۰۵ نیم دانگ مشاع از ششدانگ به متقاضی 
منتقل بنا بر این جمعا سه دانگ مشاع از ششدانگ مورد ثبت به آقای علیرضا یزدانی منتقل که منجر 
به صدورا سناد مالکیت به شماره سریالهای ۲۴۱۲۳۳ و ۲۴۷۷۳۴ گردید لذا مراتب به استناد تبصره 
یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام  معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی 
به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل 
گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه 

نگردد سند مالكيت المثنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد. 1835751
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

گهی فقدان سند مالکیت آ

گهی اخطار آ

آقای مرتضی نصری وطن ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده به 
علت سهل انگاری تقاضای صدور سند مالکیت المثنی از این واحد ثبتی نموده 
که برابر محتویات پرونده ثبتی سند مالکیت دو دهم دانگ از ششدانگ یک 
قطعه زمین به مساحت ۹۰۰ متر مربع قطعه ۶۲۷ تفکیکی به شماره ۲۲۷۰ 
فرعی از ۱۶۱ از اصلی واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج مورد ثبت 
۱۳۶۱۰۴ صفحه ۲۰۷ جلد ۶۸۴ املاک به نام آقای محمدرضا مدنی زاده ثبت و 
سند مالکیت صادر شد سپس برابر سند قطعی شماره ۵۶۱۰۱ مورخ ۱۴۰۱٫۱۱٫۰۸ 
دفترخانه ۸۲ کرج به میزان ۰.۲ دانگ از ۶ دانگ به مرتضی نصری وطن منتقل 
شد و منجر به صدور سند به سریال ۴۳۷۴۶۵ گردید ، لذا مراتب به استناد 
تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می 
شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل 
گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت 
اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. 1836457
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

آقای علیرضا پناهی فرزند علی به نشانی کرج مهرشهر حسین آباد خیابان ۲۲ بهمن روبروی مدرسه ۲۲ بهمن جنب داروخانه  خانم مینا پناهی فرزند علی به نشانی مهرویلا خیابان انوشیروان غربی پلاک ۶۸ 
طبقه ۵ واحد ۱۰  اعلام میدارد با عنایت به اینکه خانمها اشرف مجتهدی و مهناز پناهی از وراث مرحوم علی پناهی به  استناد گواهی حصر وراثت شماره ۶۷۴٫۱۴٫۸۹ صادره از حوزه ۱۴ شورای حل اختلاف 
کرج و گواهی  مالیات بر ارث از این اداره تقاضای صدور سند مالکیت نسبت به سهم الارث خود از پلاک ثبتی  ۱۷۰٫۲۵۳۷۶ قطعه دو تفکیکی ملکی مرحوم علی پناهی را نموده اند و اعلام داشتند که اصل 
سند مالکیت به شماره چاپی ۱۵۹۳۶۳ به پلاک ثبتی ۱۷۰٫۲۵۳۷۶ ملکی مرحوم علی پناهی نزد شما می باشد. لذا بدین وسیله اخطار میگردد ظرف مدت ۱۰ روز از تاریخ انتشار این آگهی در اجرای تبصره ۳ 

ماده ۱۲۰ قانون ثبت نسبت به ارائه اصل سند مالکیت به شماره چاپی ۱۵۹۳۶۳ به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج اقدام در غیر این صورت برابر مقررات اقدام می گردد. ۱۸۳۶۶۲۱
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

آقای برادر، اصلًا شما برنده بازی 
ابقا هستید! اصلًا شما استاندار 

مادام العمر بمانید! اما این بازی از 
اساس باختی بیش نیست.



پنج شنبه 8 آذر 14۰۳      شمارگان 1694 7

ایران بیشتر از هر زمان دیگری درگیر  این روزها ورزش 
مشکلاتی است که نه فقط از ناکارآمدی مدیریت، بلکه 
از ضعف های ساختاری عمیق و تاریخی نشأت می گیرد. 
رشد  برای  محکم  پشتوانه ای  باید  که  زیرساخت هایی 
ورزشکاران و بهبود جایگاه کشور در میادین بین المللی 
باشند، حالا به کابوسی برای مسئولان و ورزشکاران تبدیل 
شده اند. اما چرا زیرساخت ها، که به ظاهر موضوعی فنی و 
دور از نگاه عمومی به نظر می رسند، می توانند چنین نقش 

مهمی در افت وخیزهای ورزش ایران داشته باشند؟
راه  از  المپیک ها  و  بین المللی  تا وقتی مسابقات  شاید 
ورزشی  زیرساخت های  وضعیت  فکر  به  کسی  نرسند، 
ورزشی،  سالن های  به  سری  است  کافی  اما  نباشد. 
زمین های تمرین و حتی خوابگاه های ورزشکاران بزنید تا 
بفهمید چه عمق فاجعه ای در پشت صحنه جریان دارد. از 
استادیوم هایی که عمرشان به چندین دهه پیش برمی گردد 
استانداردهای  به سختی  که  تمرین  سالن های  تا  گرفته 
ابتدایی را رعایت می کنند، همه و همه بخشی از داستان 
از زیرساخت ها  ایران هستند. وقتی صحبت  تلخ ورزش 
می شود، منظور فقط ساختمان ها و تجهیزات نیست. این 
مفهوم شامل مدیریت، برنامه ریزی، و تأمین منابع مالی 
هم می شود. اگر یک استادیوم مدرن ساخته شود ولی 
مدیریتی کارآمد برای بهره برداری از آن وجود نداشته باشد، 
آن استادیوم جز هزینه های سربار و نماد ناکارآمدی چیزی 

به ارمغان نمی آورد.
زمین گیر  را  ایران  ورزش  که  اصلی  معضلات  از  یکی 
و  فدراسیون ها  مدیریتی  در سطح  مکرر  تغییرات  کرده، 
باشگاه هاست. تقریباً هر چند ماه یک بار، خبر تغییر رئیس 
فلان فدراسیون یا سرپرست بهمان باشگاه منتشر می شود. 
برنامه ریزی  از مدیری که حتی فرصت یک  آیا می توان 
برای  روشن  آینده ای  که  داشت  انتظار  ندارد،  میان مدت 
ورزش ترسیم کند؟ این تغییرات نه تنها ثبات را از بین 
فنی  کادر  و  ورزشکاران  سردرگمی  باعث  بلکه  می برند، 
می شوند. برنامه هایی که به سختی آغاز شده اند، با رفتن 
یک مدیر نیمه تمام می مانند و مدیر جدید نیز معمولاً با 
اولویت های خودش به میدان می آید. این چرخه معیوب 
میدان  یک  به  شبیه  بیشتر  ایران  ورزش  تا  شده  باعث 

آزمایش مدیریتی باشد تا یک ساختار حرفه ای.

فقدان برنامه ریزی بلندمدت؛ گم شدن در روزمرگی
از سوی دیگر، نبود برنامه ریزی بلندمدت در ورزش ایران، 
به وضوح قابل مشاهده است. هر سال، بودجه های کلانی 
جدید  تجهیزات  خرید  و  ملی  اردوهای  برگزاری  برای 
تخصیص داده می شود، اما آیا کسی به فکر نگهداری و 
بهره برداری از این تجهیزات است؟ ورزش ایران بیشتر از 
آنکه به دنبال توسعه باشد، در حال ترمیم خرابی هاست. 
هستند.  برنامه ریزی  نبود  این  قربانی  نیز  ورزشکاران 
بسیاری از آن ها مجبورند با شرایطی سخت تمرین کنند 
کنند.  ترک  را  کشور  بهتر،  امکانات  از  استفاده  برای  یا 
بی حاصل،  هزینه های  به جای  که  نرسیده  آن  وقت  آیا 
سرمایه گذاری پایدار و مدونی برای زیرساخت ها صورت 

بگیرد؟
یکی دیگر از دردهای بی پایان ورزش ایران، پروژه های ناتمام 
است. از ساخت استادیوم های نیمه کاره تا خوابگاه هایی که 
سال هاست در انتظار تکمیل مانده اند، این پروژه ها فقط 
باری اضافه بر دوش بودجه های محدود هستند. چرا هیچ 
نهادی مسئولیت این ناتمام ماندن ها را بر عهده نمی گیرد؟ 
چرا هیچ مدیری به خاطر رها کردن یک پروژه، بازخواست 
نمی شود؟ این ناتوانی در اتمام پروژه ها، نه تنها منابع مالی 
را هدر می دهد، بلکه باعث از بین رفتن اعتماد عمومی 
نیز می شود. مردم دیگر باور ندارند که وعده های ساخت 
استادیوم های مدرن یا بازسازی سالن های قدیمی محقق 
کمتر  به مشارکت  بلندمدت  در  اعتماد،  عدم  این  شود. 
مردم در ورزش و کاهش حمایت های عمومی از تیم ها 
و ورزشکاران منجر خواهد شد. اما مشکل فقط در داخل 
نیست. ورزش ایران در عرصه بین المللی نیز با چالش های 
جدی مواجه است. دیپلماسی ورزشی که می تواند نقش 
مهمی در بهبود جایگاه ایران در جهان داشته باشد، هنوز 
به درستی درک نشده و به کار گرفته نمی شود. از مشکلات 
مربوط به میزبانی مسابقات گرفته تا حضور کمرنگ در 
از  را  زیادی  ایران فرصت های  تصمیم گیری های جهانی، 

دست داده است.
دیپلماسی ورزشی نه تنها می تواند به جذب منابع مالی 
و سرمایه گذاری های خارجی کمک کند، بلکه پلی برای 
تقویت روابط بین المللی است. در دنیای امروز، ورزش تنها 
یک بازی نیست؛ بلکه ابزاری برای دیپلماسی و قدرت نرم 
است. آیا وقت آن نرسیده که به این ابزار قدرتمند بیشتر 

توجه کنیم؟

زیرساخت ها، اولویت یا شعار؟
یکی از موضوعاتی که بارها و بارها شنیده ایم، این است 
که زیرساخت ها باید اولویت ورزش ایران باشند. اما آیا این 
حرف ها به عمل هم تبدیل شده اند؟ واقعیت این است که 
هنوز بسیاری از ورزشکاران حتی امکانات اولیه برای تمرین 
ندارند. سالن های تمرینی که در زمستان سرد هستند و 
به سختی  که  خاکی  زمین های  طاقت فرسا،  تابستان  در 
که  ورزشی  تجهیزات  و  کرد،  تمرین  آن ها  در  می توان 
سال هاست به روزرسانی نشده اند، نشان دهنده فاصله زیاد 
میان حرف و عمل است. برای عبور از این بحران، نیاز به 
عزم جدی و بودجه کافی وجود دارد. اما از همه مهم تر، 
نیاز به رویکردی است که نگاه به ورزش را تغییر دهد. 
ورزش فقط یک تفریح یا سرگرمی نیست؛ ورزش یکی از 
ابزارهای کلیدی برای پیشرفت اجتماعی، اقتصادی و حتی 

سیاسی کشور است.
ورزش ایران با تمام ظرفیت های بالقوه اش، می تواند یکی 
از پیشروترین کشورهای منطقه باشد. اما این امر تنها در 
صورتی محقق می شود که زیرساخت ها و مدیریت آن به طور 
بنیادین اصلاح شوند. ما نمی توانیم انتظار موفقیت های 
بزرگ را داشته باشیم در حالی که ورزشکارانمان در شرایطی 
سخت تمرین می کنند و مدیرانمان بیشتر درگیر مسائل 

حاشیه ای و اختلافات شخصی هستند..
آن  برای ساختن  امروز  اگر  دارد؛  روشن  آینده ای  ورزش، 
تلاش کنیم. اگر به جای وعده های خالی، عمل را در پیش 
بگیریم. اگر زیرساخت ها را نه به عنوان یک شعار، بلکه 

به عنوان یک سرمایه گذاری ملی در نظر بگیریم.

ورزشی

زیرساخت، شعار یا عمل؟

ورزش ایران در انتظار تغییرات بنیادین

 

»سفیر ایران در قطر« مطرح کرد؛

دیپلماسی ورزشی؛ 

کلید توسعه روابط ایران و قطر

گسترش  برای  تلاش ها  که  کرد  اعلام  قطر  در  ایران  سفیر 
تعاملات ورزشی میان ایران و قطر در جریان است.

علی صالح آبادی، سفیر ایران در قطر، در حاشیه اردوی تیم 
فوتبال سپاهان در کمپ اسپایر قطر ضمن ابراز خرسندی از 
حضور این تیم، اظهار داشت: »خوشبختانه شاهد آمادگی بالای 
بازیکنان برای بازی مقابل تیم فوتبال الوحدات اردن هستیم. 
در نخستین شب تمرین نیز روحیه بسیار خوب طلایی پوشان 

چشمگیر بود«.
با  »بازیکنان  افزود:  سپاهان  تیم  عملکرد  به  اشاره  با  وی 
روحیه ای عالی و شرایطی مناسب تمرین می کنند. در بازی 
مقابل تیم شارجه نیز شاهد پیروزی آن  ها بودیم و امیدواریم 
که در دیدار حساس پیش رو نیز موفق شوند و با عبور از این 

سد به مرحله بعدی صعود کنند«.
اشاره  قطر  ورزشی  گسترده  امکانات  به  همچنین  صالح آبادی 
کرد و گفت: »کشور قطر با سرمایه گذاری های گسترده و ایجاد 
رویدادهای متنوع ورزشی  برگزاری  زمینه  زیرساخت های مدرن، 
را فراهم کرده است. این کشور که در سال های اخیر میزبان جام 
جهانی فوتبال و جام ملت های آسیا بوده، امکانات بسیار مناسبی 
برای ورزش های مختلف از جمله فوتبال و هندبال ایجاد کرده است«.

وی با تأکید بر استقبال قطر از برگزاری مسابقات بین المللی افزود: 
»زیرساخت های قوی ورزشی در این کشور باعث شده که قطر به 
قطب مهمی برای برگزاری رقابت های بین المللی تبدیل شود و 

این موضوع دیپلماسی ورزشی را به خوبی تقویت کرده است«.
صالح آبادی در ادامه تصریح کرد: »سازمان ملل اخیراً به پیشنهاد 
قطر، ورزش را به عنوان یکی از شاخصه های مهم توسعه پایدار 

به رسمیت شناخته و این موضوع به تصویب رسیده است«.
دارند،  ورزش  به  ویژه ای  توجه  قطری ها  اینکه  بیان  با  وی 
خاطرنشان کرد: »آن  ها توانسته اند ورزش را به عنوان یکی از 
محورهای اصلی تعاملات با سایر دولت ها و ملت ها مطرح 
این کشور سفر  به  که  تیم هایی  از  دلیل  به همین  کنند. 

می کنند، استقبال بسیار خوبی به عمل می آورند«.
سفیر ایران در قطر در خصوص دیپلماسی ورزشی میان ایران 
و قطر گفت: »خوشبختانه وزارت ورزش ایران تفاهم نامه های 
خوبی با قطر امضا کرده است که زمینه ساز تعاملات ورزشی 
برگزاری  برای  متعددی شده و تیم های مختلف کشورمان 

اردوها و مسابقات به این کشور سفر می کنند«.

دیالوگ

امید عالیشاه با تشخیص پزشکان و مساعد بودن حالش از بیمارستان مرخص شد.
تیم فوتبال پرسپولیس در هفته پنجم رقابت های لیگ نخبگان دوشنبه ۵ آذر به مصاف الریان قطر رفت و این دیدار با تساوی یک 
بر یک به پایان رسید. امید عالیشاه کاپیتان پرسپولیس در این دیدار در نیمه دوم وارد زمین شد و پس از چند دقیقه با برخورد 
شدیدی با دسار بازیکن الریان از ناحیه صورت دچار خونریزی شدید شد و او را پس از برخورد راهی بیمارستان شد. معاینات لازم و  
سی تی اسکن دوم از سر و گردن امید عالیشاه، امروز انجام شد و جواب آن را باشگاه دریافت کرد. با توجه به شدت ضربه ای که وارد 

شد، رویه این بود که تصویربرداری نخست بلافاصله انجام شود و تصویربرداری دوم ۴۸ ساعت بعد، صورت بگیرد.

عالیشاه مرخص شد

علیرضا ناظری

اصغر قلندری

خارج از گود

معصومه جودکی، معاون بهداشت دانشگاه با 
اشاره به پویش ملی »من هم تست اچ ای 
آبان  از 20  این پویش  وی می دهم« گفت: 
ادامه خواهد داشت  آذرماه  تا 20  و  آغاز  ماه 
و البرزنشینان با مراجعه به نزدیک ترین مرکز 
جامع سلامت محل سکونت خود می توانند  
نسبت به آزمایش رایگان و محرمانه اچ آی 

وی اقدام کنند.
وی افزود: از ابتدای پویش تا کنون بیش از 
3500 تست تشخیصی سریع اچ آی وی در 
مراکز  به  اولیه  مثبت  موارد  و  انجام  استان 
مشاوره بیماریها رفتاری ارجاع شدند تا تست 
های تاییدی برای آن  ها انجام و درصورت نیاز 

تحت پوشش خدمات مراقبت و درمان قرار 
گیرند.

معاون بهداشت با بیان اینکه  علیرغم فعالیت 
ها و اقداماتی که در طول سالیان گذشته در 
راستای کنترل اپیدمی عفونت اچ آی وی و 
های  چالش  هنوز  شده،  انجام  ایدز  بیماری 
بسیاری در کنترل اپیدمی عفونت اچ آی وی 
وجود دارد گفت: یکی از چالش های اصلی در 
کشور، تشخیص و شناسایی موارد مبتلا به اچ 
آی وی است. که برای اطلاع رسانی مناسب، 
تشدید فعالیت های آموزشی، ترغیب جهت 
انجام تست و بیماریابی در کلیه  مراکزی که 
تست تشخیص اچ آی وی انجام می دهند در 

این بازه زمانی ، قعالیت های آموزشی و بیمار 
یابی تشدید یافته است.

وی تاکید کرد: این پویش  فرصت مناسبی 
برای تبیین برنامه ها، جلب مشارکت سیاست 
گزاران و مسئولان، بیان اقدامات، دستاوردها و 

چالش های موجود خواهد بود.
دکتر جودکی ادامه داد: تاکنون در این پویش 
خدمات  مراکز  سطح  در  آموزشی  جلسات 
جامع سلامت و پایگاه های سلامت، مدارس، 
ها،  محله  ها،  کمپ  ادارات،  ها،  دانشگاه 
مراکز تحت  و  زندان ها  مساجد، موکب ها، 
پایان  تا  و  انجام  استان  بهزیستی  پوشش 

پویش ادامه خواهد داشت.

جواد چپردار رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی 
شورای اسلامی شهر کرج در یکصد و هشتاد و 
نهمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج که 
با حضور اعضا، شهردار، معاونین و مدیران شهری با 
حضور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان البرز 
و مدیر آبفای شهرستان کرج و جمعی از اصحاب 
رسانه برگزار شد با قدر دانی از خدمات شبانه روزی 
مدیر کل و سایر کارکنان محترم و شریف آبفا در 
استان البرز در جهت تامین آب شرب و افزایش 
مهلت تاب آوری کلان شهر کرج در مواقع بحرانی 
اظهار کرد: در این راستا  می بایست به محدودیت 
آن  از  ناشی  عوارض  و  زمینی  زیر  آب  منابع 

توجه،تدبیر و مصلحت اندیشی نمود.

چپردار تصریح کرد: افزایش حفر و احداث چاه آب 
دو وجه دارد،در وجهی تامین آب شرب استان و 
بالا بردن مهلت تاب آوری است که در برنامه اداره 
کل آبفا به تحقق آن اهتمام داشته اید ولیکن در 
وجه دیگر فرونشست زمین،بار میکروبی و کاهش 
ذخائر محقق می گردد که حتما می بایست چاره 

اندیشی نمود.
وی یادآور شد: نباید با پرداختن بیش از حد به 
مردم  آبه  افزایش حق  از  زمینی  زیر  آب  منابع 
استان البرز از سدهای کرج و طالقان غفلت کرد. 
آنچه امروز مهم است بهره برداری بیش از حد 
پایتخت از منابع آب ذخیره سدهای استان البرز 

است.

مشارکت بیش از 3500 نفر در پویش من هم تست اچ  ای  وی می  دهم گوشه  وکنارلزوم پیگیری اصلاح سرانۀ مصرف و افزایش حق  آبه از سد کرج و طالقان
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